
Un fòrum per a la discussió

Amb l’objectiu que a la taula rodona de la Ter-
cera Trobada d’Ensenyament SCM-FEEMCAT
del proppassat 8 d’octubre ja hi hagués un cert
coix́ı previ d’opinions i aportacions que per-
metés no començar-la des de zero, el Comitè
Organitzador va obrir un fòrum electrònic a
http://147.83.52.47/smf/index.php accessible a
tothom que volgués participar-hi. Després de la
Trobada, però, el fòrum segueix obert i tots po-
deu seguir fent-hi aportacions.

Aquest fòrum, com gairebé tots els del seu
estil que hi ha a la xarxa, és moderat, cosa
que vol dir que hi ha dues persones, Victòria
Oliu (IES de la Bisbal, Baix Empordà) i jo
mateix, que vetllen per tal que les intervenci-
ons que es produeixin corresponguin als objec-
tius del fòrum i que quan, en una discussió ca-
lenta, els ànims s’enfurismen, han d’aconseguir
que les maneres es moderin. Aquesta tasca por-
ta impĺıcita la necessitat que els participants,
abans de començar a intervenir-hi, es registrin,
és a dir, que donin un nom d’usuari, una con-
trasenya i una adreça de correu electrònic per
tal de garantir l’autoria de les aportacions.

Per inaugurar-lo, la SCM va demanar a di-
verses persones relacionades directament amb
el tema del fòrum que aportessin articles o do-
cuments amb la seva opinió o que fossin prou
il.lustratius. Per a començar, sortiren publicats
aquests:

1. Llúıs Bibiloni, Jordi Deulofeu i Xavier Valls
(Facultat de Ciències de l’Educació, Univer-
sitat Autònoma de Barcelona): �Sobre la
formació inicial del professorat de secundà-
ria�.

2. Marianna Bosch i Josep Gascón (Universi-
tat Ramon Llull i Universitat Autònoma de
Barcelona): �El tractament integrat de la
formació del professorat de matemàtiques�.

3. Joaquim Giménez Rodŕıguez (Departament
de Didàctica de les Ciències Experiemtals i
la Matemàtica, Universitat de Barcelona):
�Formació matemàtica a secundària: quali-
tat i especialització�.

4. Josep Pla i Carrera (Facultat de Matemàti-
ques, Universitat de Barcelona): �Opinions
d’un professor de matemàtiques de la Facul-
tat de Matemàtiques de la UB�.

5. Josep Sales Ruf́ı (IES Lluch i Rafecas, Vila-

nova i la Geltrú): �Sobre la formació inicial
del professorat de secundària�.

Més tard, hi afegiren tres documents més:
les �Reflexions i propostes per millorar l’ense-
nyament i aprenentatge de les matemàtiques�,
que és un document elaborat per la FEEMCAT
i presentat al debat del �Pacte Nacional per
a l’Educació� promogut pel Departament d’E-
ducació del Govern de la Generalitat de Ca-
talunya, la Declaración de los presidentes de
las conferencias de decanos de ciencias sobre
la formación del profesorado de Secundaria i,
encara, un article de Luis Puig (Universitat de
València) al diari El Páıs: �Enseñar a enseñar
las matemáticas�.

Cal remarcar que el conjunt d’aquests docu-
ments representa un ampli ventall de posicions,
algunes de molt radicalment oposades a d’al-
tres, que dóna una visió força completa dels
termes amb els quals s’està produint la dis-
cussió sobre la formació del professorat a casa
nostra. Els cinc primers articles i d’altres que
s’han demanat a més autors, a més de roman-
dre penjats al fòrum, es publiquen aqúı mateix
i a successius números de la SCM/Not́ıcies.

Els primers missatges al fòrum foren sen-
gles invitacions a la participació per part dels
presidents de les dues entitats convocants de la
Trobada, la FEEMCAT i la mateixa SCM:

Benvolgudes companyes, benvolguts companys,

Des de la FEEMCAT i des de la SCM estem
convençuts de la necessitat de trobar espais on
la comunitat matemàtica catalana pugui expres-
sar, escoltar i compartir opinions sobre un tema
tan important com és la formació del professo-
rat, per a totes les edats i des de qualsevol àmbit
docent de les matemàtiques.

Per tal de contribuir a fer-ho possible, encetem
aquest fòrum amb algunes aportacions encarre-
gades a persones de prestigi, que esperem que
trobareu valuoses per a iniciar el debat. El dia
8 d’octubre de 2005 ens trobarem a l’Institut
d’Estudis Catalans amb tothom qui vulgui as-
sistir a la Jornada que la SCM i la FEEMCAT
organitzem conjuntament sobre el tema de la
formació del professorat. Animem a participar-
hi persones de totes les etapes de l’educació, per
tal que l’intercanvi d’experiències i d’informa-
ció pugui ser ben enriquidor. Després d’aquesta
Jornada, el debat i la feina continuaran, tant en
aquest fòrum com a les nostres publicacions i
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a tot arreu on l’opinió experta de la comunitat
que representem pugui influir en les autoritats
educatives.

Us saludem ben cordialment,

Pilar Royo, presidenta de la FEEMCAT
Carles Casacuberta, president de la SCM

Potser perquè la categoria i la solidesa dels
vuit documents inicials van resultar una mica
aclaparadores, potser perquè el fet d’haver de

registrar-se es veia com una greu limitació, si-
gui perquè no hi ha massa costum de fer ser-
vir aquesta mena d’eines, la veritat és que, al
fòrum, no pas a la Trobada, el debat no ha es-
tat pas gaire viu i les intervencions han estat
escadusseres. Des d’aquestes pàgines, tot i que
la Trobada ja ha passat, us animem encara a
participar-hi: �la formació del professorat de
matemàtiques: d’infantil a la universitat� és un
tema prou important pel futur de la comunitat
matemàtica de casa nostra!

Carles Romero
IES Manuel Blancafort, la Garriga

Com ens van ensenyar als que ensenyem?

Fa dos anys que sóc llicenciada en matemà-
tiques, tinc el certificat d’Aptitud Pedagògica
(CAP) i el curs de Qualificació pedagògica
(CQP) i em dedico a la docència treballant com
a professora de reforç a una acadèmia i també
com a professora a la universitat i m’agradaria
expressar la meva opinió sobre la formació re-
buda a la universitat i sobre la situació actual
de l’ensenyament de les matemàtiques.

Quan vaig arribar a la universitat anava
amb la idea que els professors que em trobaria
viurien les matemàtiques amb la mateixa passió
que havia vist en alguns professors de l’institut,
però no va ser aix́ı. La impressió que vaig rebre
és que a molts professors no els agradava ense-
nyar o les classes els eren una obligació i més a
primer curs. Altres es perdien tant en el rigor i
la notació que senzillament ni ens transmetien
ni ens explicaven res, perquè no els enteńıem. I
personalment això em va decebre bastant i és
el que va fer que inicialment em costés agafar el
ritme a la carrera. Per sort, això va anar canvi-
ant, aix́ı com també la meva forma d’estudiar i
vaig anar entrant en el llenguatge matemàtic.

Ara que ja fa dos anys que vaig acabar, con-
sidero que la meva formació universitària estava
mancada de sentit pràctic, li faltava interdis-
ciplinarietat i transferència a situacions reals.
Moltes assignatures dels últims cursos, consi-
dero que eren massa dirigides cap a un doc-
torat, i malauradament part dels coneixements
que vaig aprendre ja els he oblidat, perquè no
els he tornat a utilitzar mai més. Tinc molt clar
que la llicenciatura de matemàtiques no és una
enginyeria, però s’haurien d’ensenyar també les

aplicacions de les teories que s’estudien perquè
per culpa d’això, costa molt veure sortides al
món laboral, trobar camps on ser útils. I és aqúı
on penso que la llicenciatura pateix una llacuna
greu.

A més a més, sovint l’ensenyament ha es-
tat una sortida a la qual han recorregut massa
matemàtics sense realment tenir vocació ni ga-
nes d’exercir docència, amb tot el que això ha
comportat.

Tornant a la docència, pels que un cop fe-
ta la carrera decidim ser professors, penso que
la formació rebuda només de la llicenciatura i
les assignatures del CAP és insuficient. La lli-
cenciatura ens dóna els continguts teòrics (evi-
dentment imprescindibles), però per ser profes-
sor es necessiten també altres aspectes: peda-
gogia, psicologia, metodologies d’ensenyament,
lleis, recursos, funcionament dels centres... Per
tant, fa falta, a més de la llicenciatura, un curs
com el CQP, que serveixi de pont entre la uni-
versitat i l’institut.

Però no hem d’oblidar que en un curs no es
pot ensenyar tot. Ni m’ho van poder ensenyar
a mi, ni es podrà fer per més bé que s’intenti
formar els futurs professors. Perquè hi ha una
part de l’aprenentatge que hem de fer els pro-
fessors, sigui quina sigui la matèria, que és früıt
de l’experiència, d’una evolució personal, d’un
canvi important que és el pas de ser alumne a
ser professor. Es pot assajar fent pràctiques en
centres, però s’ha d’aprendre a fer el paper de
professor: l’actitud, la reacció davant els esde-
veniments... Perquè els professors han de perdre
la por als alumnes, han de saber imposar res-
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